
Բ Ո Վ Ա Ն Դ Ա Կ Ո Ւ Թ Յ Ո Ւ Ն

ՀՈԴՎԱԾՆԵՐ, ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

I

Կառլեն Դալլաքյան – Գալուստ Կյուլպենկյան Հիմնարկությունը (կեսդարյա հոբելյանի առթիվ)	3
Նիկոլայ Հովհաննիսյան – Հայոց ցեղասպանության ճանաչման հարցը երիտթուրքերի դատավարության վճռի լույսի ներքո (1919–1920 թթ.)	23
Արաբաստ Հակոբյան – Ալեքսանդրապոլի, Մոսկվայի և Կարսի պայմանագրերի լուսաբանումը հայ պատմագրության մեջ	36
Սարգիս Հարությունյան – Հայ հին առասպելաբանության հիմնական գծերը (ռուսերեն)	57
Վահան Բայրությունյան – Օսմանյան կայսրության կողմից Արևմտյան Հայաստանի «քրդականացման» քաղաքականությունը XVI դարում	67
Արծվի Հունանյան – Դեմիրճյանագիտությունը ձևավորման ու զարգացման ուղիներում (1905–1988 թթ.)	85

II

Հասմիկ Կարազուլյան – Շահան Շահնուրի «Նահանջը առանց երգի» վեպը	102
Նաիրա Թամամյան – Արդուն խանի դեմ կազմակերպված դավադրության և դրա գրական արձագանքների մասին	115
Գոհար Առաքելյան – Խաղողագործությունն ու ոգելից խմիչքների արտադրությունը Ելիսավետպոլի նահանգում (XIX դ.)	126
Անժելա Քալոյան – Կնոջ ֆենոմենը ըստ Լևոն Շանթի	135
Կարինե Մելիքյան – Քաղաքական-եկեղեցական իրադրությունը Բյուզանդիայում VII դարի առաջին կեսին. հայ և բյուզանդական եկեղեցիների միության փորձը	146
Հասմիկ Մարգարյան – Կոմագենյան քանդակագործության զարգացման հիմնական ուղղությունները և առանձնահատկությունները (ռուսերեն)	159
Տատյանա Վարդանեստովա – Արագածոտն – Կոտայքի խաչքարերի մի խմբի և խաչքարային դպրոցների սկզբնավորման մասին (XII դարավերջ – XIII դ.) (ռուսերեն)	181
Սամվել Այվազյան – Դադիվանքի հոգևոր շինությունների կառուցման ժամանակաշրջանի հաջորդականությունը	199
Օրեստ Պոպովիչ (Լվով) – Պոդոլյեի հայկական դատարանների կառուցվածքը և գործունեությունը (XIV–XVIII դդ.) (ռուսերեն)	219
Գևորգ Թոսունյան – Ժամանակակից հայերենի բառագույրդրումների կառուցվածքային և իմաստային տիպերը	225

Գրիգոր Գրիգորյան – Հայկական քառանիստ կոթողների թվագրման խնդիրը և Քասաղի խոյակը	236
Աննա Փալիկյան – Մարդաբանական որոշ դիտարկումներ Հայաստանի հին և ժամանակակից բնակչության ժառանգական հաջորդականության շուրջ (ոուսերեն)	245

ՀՐԱՊԱՐԱԿՈՒՄՆԵՐ

Անուշավան Զաքարյան – Տիգրան Հովհաննիսյանը Հայոց ցեղասպանությունը ժխտող թուրք կեղծարարների դեմ	250
Ալվարո Դազիլյան – Վավերագրեր Խաչիկ ծայրագույն վարդապետ Դադյանի հավաքածուից	276

ԳՐԱԽՈՍՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐ

Արմեն Պետրոսյան – Նիկողայոս Ադոնց, Երկեր, հ. Ա. Պատմագիտական ուսումնասիրություններ	280
Գևորգ Թոսունյան – Լ. Շ. Հովհաննիսյան. Գրաբարի բառապաշարը (V դար)	286
Ռոմանոս Սահակյան – Աշոտ Հայկազուն. Խորհրդանշանային մտածողությունը հայ ճարտարապետությունում	291
Վլադիմիր Մաղալյան – Ռամազ Կոնստանտինի Գորգաձե. Վրացերեն-հայերեն բառարան	296

ՄԵՐ ՀՈԲԵԼՅԱՐՆԵՐԸ

Հովհաննես Հովհաննիսյան – Ակադեմիկոս Գեորգ Բրուտյան (ծննդյան 80-ամյակի առթիվ)	303
---	-----

ԼՐԱՏՈՒ

ՀՀ գիտությունների ազգային ակադեմիայի ընդհանուր ժողովը	309
Շուշանիկ Նազարյան	311

С О Д Е Р Ж А Н И Е

СТАТЬИ, СООБЩЕНИЯ

I

Карлен Даллакян – Фонд Галуста Гюльбенкяна (к полувековому юбилею)	3
Николай Оганесян – Вопрос признания геноцида армян в свете приговора суда над младотурками (1919–1920гг.)	23
Арарат Акопян – Освещение Александропольского, Московского и Карсского договоров в армянской историографии	36

Саргис Арутюнян – Основные черты древнеармянской мифологии (на русском языке)	57
Ваан Байбуртян – Политика “курдизации” Западной Армении со стороны Османской империи в XVI веке	67
Арцви Унанян – Пути формирования и развития демирчяноведения (1905–1988 гг.)	85

II

Асмик Карагулян – Роман Шаана Шахнура “Отступление без песни”	102
Наира Тамамян – О заговоре против хана Аргуна и откликах об этом в литературе	115
Гоар Аракелян – Виноградарство и производство алкогольных напитков в Елизаветпольской губернии (XIX в.)	126
Анжела Калоян – Феномен женщины по Левону Шанту	135
Карине Меликян – Политико-церковная ситуация в Византии в первой половине VII в. Попытка объединения Армянской и Византийской церквей	146
Асмик Маркарян – Основные линии развития и особенности коммагенской скульптуры (на русском языке)	159
Татьяна Вартанесова – О группе хачкаров из Арагацотн–Котайка и начале формирования хачкарных школ (конец XII–XIII вв.) (на русском языке)	181
Самвел Айвазян – Хронологический порядок строительства культовых сооружений Дадиванка	199
Орест Попович (Львов) – Структура и деятельность армянских судов на Подолье (XIV–XVIII вв.) (на русском языке)	219
Геворк Тосунян – Структурные и семантические типы словосочетаний современного армянского языка	225
Григор Григорян – Проблема датировки армянских четырехгранных стел и Касахская капитель	236
Анна Паликян – Некоторые антропологические наблюдения к проблеме преемственности древнего и современного населения Армении (на русском языке)	245

ПУБЛИКАЦИИ

Анушаван Закарян – Тигран Иоаннисян против турецких фальсификаторов, отрицающих геноцид армян	250
Алвард Газиян – Документы из собрания архимандрита Хачика Дадяна	276

РЕЦЕНЗИИ

Армен Петросян – Николай Адонц. Сочинения. Т. I. Историографические исследования	280
---	-----

Геворк Тосунян – Л. Ш. Ованесян. Лексика грабара (V век)	286
Романос Саакян – Ашот Айказун. Символическое мышление в армянской архитектуре	291
Владимир Магальян – Рамаз Константинович Горгадзе. Грузино-армянский словарь	296

НАШИ ЮБИЛЯРЫ

Ованес Ованесян – Академик Георг Брутян (к 80-летию со дня рождения)	303
---	-----

ХРОНИКА

Общее собрание Национальной Академии наук РА	309
Пушаник Назарян	311

C O N T E N T S

ARTICLES, REPORTS

I

Karlen Dallakyan – Calouste Gulbenkian Foundation (to the semi-centennial anniversary)	3
Nikolay Hovhannisyan – On Recognition of Armenian Genocide in the Light of the Court Verdict over the Young Turks (1919-1920)	23
Ararat Hakobyan – The Correct Interpretation of the Facts of the Alexandropol, the Moscow and the Kars Treaties in the Armenian Historiography	36
Sargis Harutyunyan – The Basic Features of the Ancient Armenian Mythology (in Russian) ..	57
Vahan Bayburdyan – Ottoman Empire’s Policy of “Kurdization” of the Western Armenia in the 16th Century	67
Artsvi Hunanyan – Ways of Formation and Development of Demirchyan Scholarship (1905-1988)	85

II

Hasmik Karagulyan – Shahan Shahnur’s Novel “The Digression without a Song”	102
Naira Tamamyanyan – To the Plot against Khan Arghoun and its Literary Responses	115
Gohar Arakelyan – Viticulture and Production of Alcoholic Drinks in Yelizavetpol Province (the 19th cent.)	126
Angela Kaloyan – Woman’s Phenomenon According to Levon Shant	135
Karine Melikyan – Political and Ecclesiastical Situation in Byzantine Empire in the First Half of the 7th Century. The Attempt of Unification of Armenian and Byzantine Churches	146
Hasmik Margaryan – The Basic Directions of Development and the Specific Features of Commagenian Sculpture (in Russian)	159

Tatyana Vardanesova – On a Group of Khachkars in Aragatsotn–Kotayk and on the Beginning of Formation of Khachkar Schools (the end of the 12th – the 13th cent.) (in Russian)	181
Samvel Ayvazyan – The Chronology of the Foundation of the Religious Buildings of Dadivank	199
Orest Popovich (Lvov) – Structure and Activities of Armenian Courts in Podolye (the 14th – the 18th cent.) (in Russian)	219
Gevorg Tosunyan – Types of Structural and Semantic Word-Combinations in Modern Armenian	225
Grigor Grigoryan – On Dating of the Armenian Four-Faced Steles and the Kasagh Capital ...	236
Anna Palikyan – Some Anthropological Observations on Genetic Succesion of Antique and Modern Population of Armenia (in Russian)	245

PUBLICATIONS

Anushavan Zakaryan – Tigran Hovhannisyan against the Turkish Falsifiers Denying the Armenian Genocide	250
Alvard Ghaziyan – Documents from Archimandrite Khachik Dadyan's Collection	276

BOOK REVIEWS

Armen Petrosyan – Nikoghayos Adonts. Works. V. I. Historiographical Researches	280
Gevorg Tosunyan – L. Sh. Hovhannisyan. Vocabulary of Grabar (the 5th cent.)	286
Romanos Sahakyan – Ashot Haykazun. Symbolical Thinking in the Armenian Architecture ..	291
Vladimir Maghalyan – Ramaz Constantin Gorgadze. Georgian-Armenian Dictionary	296

OUR JUBILEES

Hovhannes Hovhannisyan –Academician Georg Brutyan (to the 80th birth anniversary)	303
--	-----

NEWS

General Meeting of the National Academy of Sciences of RA	309
Shushanik Nazaryan	311